
 
 

Vastgestelde besluitenlijst Algemeen Bestuur Nationaal Programma Groningen  
Datum: 28 juni 2024 
Tijd: 10:30-16:00 uur 
Locatie:  Hotel Van der Valk Westerbroek, Rijksweg West 11 Westerbroek 
 
Aanwezig:  
Johan Remkes - Nationaal Programma Groningen  
Henriëtte ten Berge - ministerie van Economische Zaken en Klimaat (vervangt Esther Pijs) 
Susan Top - provincie Groningen  
Henk Emmens - provincie Groningen 
Henk Jan Bolding - gemeente Het Hogeland  
Cora-Yfke Sikkema - gemeente Oldambt (aanwezig vanaf de bespreking van agendapunt 6 - mededelingen) 
Adriaan Hoogendoorn - gemeente Midden-Groningen  
Herman Rinket - Groninger Gasberaad  
Frans Keurentjes - uit het midden van de agrarische sector 
Anita Winter - uit het midden van het bedrijfsleven  
Esther Borstlap - uit het midden van de woningcorporaties 
Bas Wallis de Vries - uit het midden van de zorginstellingen 
Nienke Baars - Nationaal Programma Groningen  
Gert-Jan Swaving - Nationaal Programma Groningen 
Anna Weijer - Nationaal Programma Groningen 
 
Afwezig: 
Koen Schuiling - gemeente Groningen 
Esther Pijs - ministerie van Economische Zaken en Klimaat  
Chris Kuijpers - ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties 
Annalies Usmany-Dallinga - gemeente Eemsdelta  
Jouke de Vries - uit het midden van de kennisinstellingen 
Johan Visser - uit het midden van de chemische industrie 
Marloes van der Meij-Hingstman - Nationaal Programma Groningen 

 
Nr. Agendapunt 

 

 Bestuursvergadering (10:30-11:30 uur) 
 

1.  Opening, vaststelling agenda 
De voorzitter meldt, zoals per mail al kenbaar gemaakt aan het bestuur, dat agendapunt 4 over het 
Toukomstbudget komt te vervallen en volgt op een later moment. Daarmee wordt de agenda 
gewijzigd vastgesteld.  
 
 
 
 
 



 
 

 Ter besluitvorming 
 

2. Jaarverslag 2023 
Het jaarverslag 2023 lag ter vaststelling voor. Het bestuur heeft complimenten gemaakt over het 
jaarverslag en daarbij aangegeven dat het goed laat zien wat Nationaal Programma Groningen 
voor de inwoners van Groningen betekent. Daarnaast heeft het bestuur kennisgenomen van een 
oplegger met nadere duiding over de voortgang.  
 
Besluiten: 

- Het bestuur stelt het jaarverslag 2023 vast. 
- Het bestuur stemt in met het publiceren van het jaarverslag en aanbieden aan raden, 

Staten en Tweede Kamer via colleges, staatssecretaris en minister. 
 

3.  Tussentijdse evaluatie Nationaal Programma Groningen  
Op 23 juni 2022 heeft het bestuur besloten om de tussentijdse evaluatie van Nationaal Programma 
Groningen, die was voorzien in 2023, op een later moment uit te voeren. Reden hiervoor was dat 
2023 nog te vroeg is om uitspraken te doen over de effectiviteit van Nationaal Programma 
Groningen. Oorspronkelijk was het de bedoeling dat de evaluatie in 2023 input zou geven voor de 
bestemming van het resterende programmabudget. Door het uitstellen van de evaluatie kan het 
die rol niet spelen, omdat het bestuur inmiddels een besluit over het resterend programmabudget 
heeft genomen (6 november 2023). Op 5 februari 2024 heeft het bestuur besloten om de 
tussentijdse evaluatie te laten uitvoeren in 2025. Doel van de evaluatie is om inzicht te krijgen in 
hoe Nationaal Programma Groningen er na vijf jaar voor staat en of we op koers liggen om onze 
ambities en doelstellingen te behalen. Daarnaast wordt de evaluatie benut om van te leren: wat is 
er nodig om ambities en doelstellingen te behalen en hoe kan Nationaal Programma Groningen 
daaraan bijdragen? Ook kunnen de uitkomsten van de evaluatie benut worden bij de uitwerking en 
uitvoering van Nij Begun, waar op het moment van oplevering van de evaluatie naar verwachting 
wel al stappen in zijn gezet. De uitvraag voor de tussentijdse evaluatie aan het consortium dat 
verantwoordelijk is voor monitoring en evaluatie van Nationaal Programma Groningen lag ter 
vaststelling voor. Vanuit het bestuur is benadrukt dat het van belang is dat uitkomsten van de 
evaluatie zo SMART mogelijk geformuleerd worden, zodat het voor een breed publiek begrijpelijk 
en leesbaar is. Dit wordt meegegeven aan het DB, dat betrokken is voor bestuurlijke afstemming. 
 
Besluiten: 

- Het bestuur stelt de uitvraag voor de tussentijdse evaluatie van Nationaal Programma 
Groningen vast. 

- Het bestuur stemt in met het verzenden van de uitvraag aan het consortium dat 
verantwoordelijk is voor monitoring en evaluatie van Nationaal Programma Groningen. 

 

5. Concept verslag AB 6 mei 2024 
Het concept verslag van de AB-vergadering op 6 mei 2024 lag ter vaststelling voor. De voorzitter 
stelt voor om de formulering bij de derde bullet uit de opsomming bij agendapunt 2 in 
overeenstemming te brengen met de formulering zoals inmiddels opgenomen in de vastgestelde 
aanbiedingsbrieven bij de casusuitwerking over governance. De oorspronkelijke formulering wekt 
de indruk dat het bestuur op 6 mei 2024 democratische legitimatie als randvoorwaarde voor het 



 
 

governancemodel heeft benoemd. Het bestuur is echter net als de onderzoekers van mening dat 
het governancemodel democratische legitimatie goed mogelijk maakt en wil dat onderstrepen. 
 
Besluit: 

- Het bestuur stelt het verslag van de AB-vergadering op 6 mei 2024 met bovengenoemde 
wijziging vast. 

 

 Ter informatie 
 

6. Mededelingen 
 

a. Stand van zaken Economische Agenda en Sociale Agenda 
De stand van zaken Sociale Agenda is toegelicht door de bestuurlijke trekker Cora-Yfke 
Sikkema: 

- De kwartiermaker werkt met zijn team aan het opstellen van de agenda. De agenda 
bestaat uit twee onderdelen: 1. doelen gericht op het verbeteren van brede welvaart 
en 2. Programma's en projecten die nodig zijn om de doelen te bereiken.  

- De doelen zijn inmiddels vastgesteld in de colleges en de Ministerraad. Raden en 
Staten hebben op dit moment de gelegenheid om een zienswijze in te dienen.  

- Er heeft een breed participatietraject plaatsgevonden, waarbij gesproken is met 
inwoners, gemeenten en organisaties. Op dit moment worden gesprekken gevoerd 
met experts (wetenschappers, ambtenaren en maatschappelijke organisaties).  

- Er wordt focus aangebracht door de agenda niet te richten op het totale concept 
brede welvaart, maar een aantal speerpunten. 

 
Vanuit het bestuur is aangegeven dat het van belang is dat duidelijk wordt gemaakt aan 
welke elementen van brede welvaart met de Sociale Agenda wordt ingezet en waarom 
de keuze voor deze elementen is gemaakt. 

 
De stand van zaken Economische Agenda is toelicht door de voorzitter: 

- Er is een 'kopgroep' samengesteld die dient als klankbordgroep voor de 
kwartiermaker bestaande uit: Henk Emmens, Esther Pijs, Johan Remkes, Koen 
Schuiling. Het eerste gesprek, overigens zonder Koen Schuiling, heeft 
plaatsgevonden. 

- Er heeft een informeel gesprek plaatsgevonden met Henk Nijboer, Jakob Klompien, 
Koen Schuiling, Cora-Yfke Sikkema, Johan Remkes en Nienke Baars waarbij is 
gebrainstormd over het vormgeven van de toekomstige governance van de 
Economische- en Sociale Agenda, aangezien de kwartiermakers worden geacht 
daar ook iets over te zeggen (dat is bij de Economische Agenda wat explicieter dan 
bij de Sociale Agenda).Er is onder meer gekeken naar de optie dat de 
Gemeenschappelijke Regeling die voor de Economische Agenda is geadviseerd, 
ook voor de Sociale Agenda zou kunnen worden gebruikt. In september wordt hier 
over doorgesproken, op basis van een aantal mogelijke scenario's. Susan Top zal bij 
dat overleg aansluiten. Daarnaast is gewezen op het belang van afstemming met de 
Regiodeals. 



 
 

- Besluitvorming over de Economische Agenda en de eenmalige bijdrage van 250 
miljoen euro uit Nij Begun vindt plaats in het Bestuurlijk Overleg Groningen. 
Voorafgaand daaraan wordt input gevraagd aan betrokken DG's, de stuurgroep 
Economische Agenda, Bestuurlijke Tafel Nij Begun, bestuur Nationaal Programma 
Groningen en Akkoord van Groningen. 

 
b. Opbrengst Hackathons 

Het bestuur heeft kennisgenomen van de notitie waarin staat wat hackathons tot nu toe 
inhoudelijk hebben opgeleverd en hoe dat wordt benut.  
 

c. Flyer t.b.v. Statenbezoek Toukomstprojecten 
Het bestuur heeft kennisgenomen van de flyer die is gedeeld met Statenleden tijdens hun 
bezoek aan de Toukomstprojecten 'Elk dorp een eigen voedseltuin' en 'Sterke musea' op 
11 juni 2024. 
 

d. Aanbiedingsbrieven bij casusuitwerking Caspar van den Berg 
Tijdens het AB van 6 mei 2024 is afgesproken om de casusuitwerking van Caspar van den 
Berg (via colleges/ministier/staatssecretaris) aan te bieden aan raden, Staten en Tweede 
Kamer en aan de kwartiermaker Economische Agenda. Tijdens het DB van 21 mei 2024 is 
afgesproken om het ook (in afschrift) aan te bieden aan de voorzitter van de stuurgroep 
Economische Agenda. Het bestuur heeft kennisgenomen van de brieven die inmiddels 
door het DB zijn vastgesteld en verzonden. 
Met betrekking tot het governancemodel is opgemerkt dat tot op heden nog niet voldoende 
is nagegaan in hoeverre het werkbaar is voor de toekomstige aanvragers. De voorzitter 
onderstreept dat het van belang is dat het model behapbaar en praktisch goed uitvoerbaar 
is. Het werkbezoek aan Brainport Eindhoven, dat nu definitief plaatsvindt op 10 oktober 
(vertrek op 9 oktober 16:00 uur), is erop gericht om bij te dragen aan inzicht in de concrete 
werking van een dergelijk governancemodel.  

 
e. Communicatie over projecten 

Tijdens het AB van 8 april 2024 is door het bestuur benadrukt dat bij projecten met een 
fysieke locatie zichtbaar zou moeten zijn dat deze (mede) zijn gefinancierd door Nationaal 
Programma Groningen. Op verzoek van het bestuur is dit besproken in het overleg van de 
communicatieadviseurs van de betrokken overheden. Daar is afgesproken dat de 
communicatieadviseurs van provincie/gemeenten een lijst aanleveren bij het 
programmabureau waarop per project is aangegeven op welke manier Nationaal 
Programma Groningen daar vermeld kan worden. Opties zijn: A4 gevelbord, beachflag, 
vlag aan een mast of vermelding op de website omdat er geen fysieke locatie is. 
Eenzelfde inventarisatie wordt gedaan voor het Impulsloket, Loket Leefbaarheid en de 
Toukomstprojecten. Eind juni bestelt het programmabureau het benodigde materiaal dat 
vervolgens zo snel mogelijk geplaatst zal worden. Verder zal er jaarlijks een update 
worden uitgevoerd. 
 

f. Huisvesting programmabureau 
Op 17 juni is een voorstel met betrekking tot huisvesting van het programmabureau 
besproken in het DB. Vervolgens is een notitie met daarin opgenomen de 



 
 

principebesluiten zoals het DB heeft genomen verzonden aan het AB. In het bestuur wordt 
wisselend gedacht over in hoeverre het wenselijk is om te koersen op huisvesting in de 
stad Groningen. De uitlegbaarheid en beeldvorming is een aandachtspunt. Dit heeft met 
name te maken met het feit dat de aardbevingsproblematiek, wat aanleiding voor de 
totstandkoming Nationaal Programma Groningen is geweest, vooral speelt in het 
ommeland. De voorzitter en het programmabureau hebben toegelicht dat locaties buiten 
de stad zijn meegenomen in de verkenning, maar dat dit geen logische keuze bleek. Dit 
komt enerzijds doordat de beoogde partners om kantoor mee te delen een voorkeur 
hebben voor een vestiging in de stad Groningen, en de partijen met wie veel 
samengewerkt wordt/zal worden ook in de stad Groningen kantoor houden. Anderzijds zijn 
medewerkers op dit moment niet veel in Ten Boer, maar ook thuis of elders (met name 
provinciehuis, gestuurd door afspraken). Het bestuur heeft geconcludeerd dat indien 
gezamenlijke huisvesting met de beoogde partners niet van de grond komt, ook een 
locatie buiten de stad Groningen tot de mogelijkheden moet behoren. Met betrekking tot 
beeldvorming blijft het van belang dat in externe communicatie helder is dat Nationaal 
Programma Groningen niet over schadeherstel en versterken gaat, maar over perspectief 
voor de hele provincie Groningen. 
 

g. Projecten ter besluitvorming DB 17 juni 
Het bestuur heeft kennisgenomen van een overzicht van de adviezen waar het DB op 17 
juni 2024 mee heeft ingestemd. De voorzichter meldt dat in het DB van 17 juni is 
afgesproken om de provincie te vragen om een toelichting op het feit dat er in de 
uitvoeringsprogramma's van de provincie geen uitvoeringsbudget/investeringsbudget is 
gereserveerd voor de baanbreker vrijetijdseconomie. De voorzitter vraagt de provincie om 
deze toelichting tijdens de vergadering te geven. De provincie heeft toegelicht dat de 
baanbreker vrijetijdseconomie geen onderdeel is van de uitvoeringsprogramma's (wel is er 
uit het ontwikkelbudget geld voor beschikbaar gesteld) omdat een concreet plan voor deze 
baanbreker nog anderhalf jaar op zich zou laten wachten. Daarom is op dit moment geen 
uitvoeringsbudget/investeringsbudget voor deze baanbreker gereserveerd, maar uit vrijval 
en herijking zou dit wel beschikbaar kunnen komen. Het bestuur benadrukt dat het 
onwenselijk is dat er niet al rekening is gehouden met een 
uitvoeringsbudget/investeringsbudget voor deze baanbreker, en vreest voor het missen 
van koppelkansen met lokale programma's. Er is afgesproken dat hier tijdens het DB van 
14 oktober 2024 over wordt doorgesproken op basis van nadere informatie van de 
provincie (zoals ook afgesproken tijdens het DB van 17 juni 2024). 
 

7. Rondvraag/ w.v.t.t.k. 
- De voorzitter meldt dat het DB op 17 juni de vergaderplanning voor 2025 heeft 

vastgesteld. Er zijn AB-vergaderingen gepland op: 10 februari, 12 mei, 4 juli en 17 
november. Uitnodigingen hiervoor worden binnenkort verstuurd.  

- Dit was de laatste vergadering voor Adriaan Hoogendoorn als bestuurslid van Nationaal 
Programma Groningen, aangezien hij per 4 juli stopt als burgemeester van de gemeente 
Midden-Groningen. De voorzitter bedankt Adriaan Hoogendoorn voor zijn grote 
betrokkenheid en inzet voor Nationaal Programma Groningen. 

 



 
 

8. Sluiting 
 

 Gesprek met beoordelingscommissie (11:30-13:00 uur) 
 

 Na afloop van de vergadering is het bestuur in gesprek gegaan met de onafhankelijke 
beoordelingscommissie. Het verslag hiervan is bijgevoegd als bijlage 1. 
 
 

 Werkbezoek Landschapswerkplaats (13:00-16:00 uur) 
 

 Het werkbezoek van het bestuur is gestart met een presentatie van en gesprek met de 
Landschapswerkplaats. Een verslag hiervan is bijgevoegd als bijlage 2. 
 

 


